

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

**DVB**

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**“ဒုတိယအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံနှင့်  
 ငြိမ်းချမ်းရေးအလားအလာ”**  
 ဖြစ်ပါတယ်။  
 မှတ်ချက်ပေးလိုတာ  
 အကြံပြုလိုတာ  
 မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း  
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့  
 debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

### “ဒုတိယအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးအလားအလာ” (သာလွန်ဇော်ထက်)

သမ္မတဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထက်ကစတင်ပြီး ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဆွေးနွေးပွဲတွေ ဆက်တိုက်ကျင်းပလာခဲ့တာ အခု အစိုးရသစ် လက်ထက်မှာလည်း ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲတွေ ဆက်လက်ပြုလုပ်နေဆဲပါ။ အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာတော့ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲကို ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံဆိုတဲ့ အမည်နဲ့ ပြောင်းလဲကျင်းပခဲ့ပြီး အခုဆိုရင် ဒုတိယအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို ကျင်းပပြီးစီးသွားခဲ့ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ဦးစီးသွားပြီဖြစ်တဲ့ ဒုတိယအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံမှာ ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဘယ်လို အလားအလာတွေရှိနေလဲ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးအလားအလာက နီးစပ်နေပြီလား စိတ်ဝင်စားစရာပါ။

#### ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ဦးဆောင်တဲ့ အစိုးရသစ် တက်လာပြီး နောက်ပိုင်းမှာ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေနဲ့ ပတ်သက်လို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က အဓိက ဦးဆောင်ပြီး သမ္မတဦးသိန်းစိန်လက်ထက် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတွေကိုလည်း ပြင်ဆင် ဖွဲ့စည်းခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် သမ္မတဦးသိန်းစိန် လက်ထက်က ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲတွေကို ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံဆိုပြီး အမည်ပြောင်းလဲ ကျင်းပခဲ့ပါတယ်။ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ပတ်သက်တဲ့ အဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ လုပ်ခဲ့ပေမယ့် သမ္မတဦးသိန်းစိန်လက်ထက် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ၈ ဖွဲ့နဲ့ တနိုင်ငံလုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး (NCA) အတွက် လက်မှတ်ထိုးမှုကို ဆက်လက် အမေ့ဆက်ခံခဲ့ပါတယ်။

အစိုးရသစ်လက်ထက် ပထမအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို ၂၀၁၆ နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ ကျင်းပခဲ့ပြီး အဓိကအားဖြင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အားလုံး တက်ရောက်ခဲ့ကြပါတယ်။ ပထမအကြိမ် ညီလာခံဟာ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တွေဘက်က စာတမ်းတွေ တင်သွင်းခဲ့ကြပြီး သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ အမြင် သဘောထားတွေကို ထုတ်ဖော်ခဲ့ကြပါတယ်။ ၆ လအကြာမှာ ဒုတိယအကြိမ်မြောက် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို ကျင်းပဖို့ ရည်ရွယ်ခဲ့ပေမယ့်လည်း တကယ်တမ်း ၆ လကျော်မှပဲ ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို ဒုတိယအကြိမ် ကျင်းပနိုင်ခဲ့တာပါ။

#### ဒုတိယအကြိမ်ညီလာခံနှင့် သမိုင်းတွင်သော သဘောတူညီချက်များ

ဒုတိယအကြိမ် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို မေလ ၂၄ ရက်နေ့ကနေ မေလ ၂၉ ရက်နေ့အထိ ကျင်းပခဲ့ပြီး သမိုင်းတွင်တဲ့ သဘောတူညီချက်တွေအဖြစ် နိုင်ငံရေးကဏ္ဍ မူဝါဒ သဘောတူညီချက် ၁၂ ချက်၊ စီးပွားရေးကဏ္ဍ မူဝါဒ ၁၁ ချက်၊ လူမှုရေးကဏ္ဍ မူဝါဒ ၄ ချက်၊ မြေယာနဲ့ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ကဏ္ဍ ၁၀ ချက် စုစုပေါင်း ၃၇ ချက် ရရှိခဲ့ပါတယ်။ ၃၇ ချက်ဟာ သမိုင်းဝင် ၃၇ ချက်လို့ အစိုးရနဲ့ တပ်မတော်ဘက်က ပြောဆိုသုံးနှုန်းကြပြီး တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တချို့ကလည်း ဒါကို သဘောတူကြပါတယ်။

#### တန်းတူရေးနဲ့ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု သဘောတူညီချက်

နိုင်ငံရေးကဏ္ဍ သဘောတူညီချက် ၁၂ ချက်မှာ တန်းတူရေးနဲ့

တပ်မတော်က အမြဲလက်ခံဖို့ ခက်ခဲတဲ့ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုဆိုတဲ့ စကားရပ်ဟာ တရားဝင် သဘောတူညီချက်အဖြစ် ပါဝင်လာပါတယ်။ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုအဖြစ် ဖွဲ့စည်းမှုနဲ့ အာဏာခွဲဝေမှုပြုထားပြီး ဒီမိုကရေစီနဲ့ ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အခြေခံသော ပြည်ထောင်စုကို တိုင်းဒေသကြီး/ပြည်နယ်များဖြင့် ဖွဲ့စည်းရမယ်ဆိုတဲ့ သဘောတူညီချက်တွေ ပါဝင်လာပါတယ်။ မှတ်ချက်အနေနဲ့ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်တွေဟာ အခွင့်အာဏာ တန်းတူရှိရမယ်ဆိုတာလည်း ပါရှိပါတယ်။ ဒီသဘောတူညီချက်က အပြုသဘောဆောင်ပြီး တပ်မတော်ကိုယ်စားလှယ်တွေကပါ လိုက်လျောမှုရှိတာမို့ သမိုင်းဝင် သဘောတူညီချက်အဖြစ် ရှုမြင်သုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ဒါ့အပြင် အခြားသော သဘောတူညီချက် ၃၇ ချက်စလုံး ဟာလည်း တကယ့်ကို သမိုင်းဝင်သဘောတူညီချက်တွေအဖြစ် မှတ်တမ်းဝင်လာပါတယ်။

ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုစနစ်ဆိုတဲ့ သဘောတူညီချက်ကြောင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်ဆိုတဲ့ တိုင်းရင်းသားအားလုံး လိုလားနေတဲ့ ဆန္ဒဟာလည်း နီးစပ်မှုရှိလာတယ်လို့ တိုင်းရင်းသားတွေဘက်က ပြောဆိုပါတယ်။

#### အငြင်းပွားဖွယ်ရာ ခွဲမထွက်ရေးနဲ့ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်

ဒုတိယအကြိမ်မြောက် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံမှာ အငြင်းပွားဖွယ်ရာ ဆွေးနွေးမှုတွေရှိခဲ့ပြီး အဲဒီ စကားလုံးတွေကတော့ ခွဲထွက်ခွင့်နဲ့ ပြည်ထောင်စုတပ်မတော် တစ်ခုတည်း ထားရှိရေးဆိုတဲ့ မူဝါဒတွေ ဖြစ်ပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တွေက ခွဲမထွက်ရေးမူဝါဒကို ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်နဲ့ ချိတ်ဆက်လိုက်ပြီး ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ရှိနေသရွေ့ ခွဲမထွက်ဘူးဆိုတဲ့ သဘောထားရှိကြတဲ့ လက်နက်ကိုင်တိုင်းရင်းသားအဖွဲ့တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ခွဲမထွက်ရေးခေါင်းစဉ်ဟာ အငြင်းပွားဖွယ်ရာ ဖြစ်တာကြောင့် ဆက်လက် ဆွေးနွေးခြင်းမရှိပဲ ရပ်ဆိုင်းထားခဲ့ရပါတယ်။

အစည်းအဝေးမှာ သဘောထားကွဲလွဲမှုတွေ၊ ထင်မြင်ချက်တွေ အမျိုးမျိုးကွဲပြားခဲ့ပေမယ့် ဘုံတူညီတဲ့ သဘောထားအမြင်တွေ ဖြစ်လာအောင် ဆွေးနွေးငြင်းခုံနဲ့ ညှိနှိုင်းနိုင်ခဲ့ကြတာဟာ အင်မတန်မှ အားတက်စရာကောင်းတယ်လို့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ဆွေးနွေးပွဲ မိန့်ခွန်းထဲမှာ ပြောသွားပါတယ်။

ပြည်ထောင်စု သဘောတူစာချုပ်ရဲ့ အစိတ်အပိုင်းအဖြစ် သဘောတူညီချက်တွေကို လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်ခဲ့တာနဲ့ ပတ်သက်လို့လည်း တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေ နှစ်ပေါင်းများစွာ မျှော်လင့်ခဲ့ရတဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး အိပ်မက်ကို ပထမဆုံးအနေနဲ့ ကောက်ကြောင်းတွေ စတင်ရေးဆွဲနိုင်ခဲ့တာဖြစ်တယ်လို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ပြောသွားပါတယ်။

#### မပြေလည်သေးတဲ့ NCA နဲ့ တပ်ချုပ်၏ သတိပေးချက်

ဒုတိယအကြိမ်မြောက် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံမှာ တပ်မတော်က ကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်က မိန့်ခွန်းပြောကြားခဲ့ပြီး ဒီမိုကရေစီမှာ တနိုင်ငံလုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးစာချုပ် (NCA) ကို လက်မှတ်ရေးထိုးခြင်း မရှိသေးတဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေအနေနဲ့ NCA လက်မှတ်ထိုးဖို့ တိုက်တွန်းလိုက်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် NCA အပြင် အခြားလမ်းစဉ်တွေ စဉ်းစားထားတာဟာ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုစနစ်ကို မလိုလားတာပဲလို့လည်း တပ်ချုပ်က ပြောဆိုလိုက်ပါတယ်။

တပ်မတော်အနေနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲမှာ NCA လမ်း

ကြောင်းတိုင်းပဲ ခိုင်ခိုင်မာမာ ပြောဆိုတဲ့အပြင် NCA ကို သွေဖီရင် လက်မခံဘူးလို့ အရပ်အမြွက် ပြောကြားခဲ့ပါတယ်။

“အနာဂတ်နိုင်ငံတော်ကို တည်ဆောက်ကြရာမှာ ပြည်ထောင်စုမပြိုကွဲရေး၊ တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်မှု မပြိုကွဲရေးနဲ့ အချုပ်အခြာအာဏာ တည်တံ့ခိုင်မြဲရေးတို့ကို ရှေးရှုပြီး လွတ်လပ်မှု၊ တန်းတူညီမျှမှုနှင့် တရားမျှတမှုတို့ကို အခြေခံပြီး ပင်လုံစိတ်ဓာတ်နဲ့အညီ ဒီမိုကရေစီရေး၊ အမျိုးသားတန်းတူရေးနဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်၊ အခွင့်အရေးများ၊ အာမခံချက်များ အပြည့်အဝရှိတဲ့ ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်တို့ကို အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုကို နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ ရလဒ်များနှင့်အညီ တည်ဆောက်သွားရန်ဆိုပြီး NCA မှာ သဘောတူညီခဲ့ကြပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒါဟာ NCA လမ်းကြောင်းရဲ့ ပန်းတိုင်ဖြစ်ပြီး တိုင်းရင်းသားများ ယနေ့တောင်းဆိုနေတဲ့ အချက်အားလုံးအတွက် ခြုံငုံမိပြီး ဖြစ်တယ်ဆိုတာ တွေ့ရှိနိုင်ပါတယ်။ ဒါကို လျစ်လျူရှုပြီး အခြားလမ်းကြောင်း၊ နောက်ထပ်လမ်းကြောင်း၊ ဒုတိယလမ်းစဉ်ရှိတဲ့ အခေါ်အဝေါ်တွေ သုံးစွဲလုပ်ဆောင်နေခြင်းဟာ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်တို့ကို အခြေခံတဲ့ ပြည်ထောင်စုစနစ် တည်ဆောက်ရေးကို မလိုလားခြင်းသာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်း အဖြေရှာရေးလမ်းစဉ်က သွေဖည်ပြီး လက်နက်ကိုင် ဆန့်ကျင်တိုက်ခိုက်ရေးလမ်းစဉ်၊ လက်နက်စွဲကိုင်ပြီး အာဏာရယူရေးလမ်းစဉ်နဲ့ ပြည်ထောင်စုမှ ခွဲထွက်ရေး လမ်းစဉ်တို့ကိုသာ ဦးတည်နေကြောင်း ယူဆရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလို ဆောင်ရွက်ချက်မျိုးတွေဟာ ဒီမိုကရေစီအရေးနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးအပေါ် မျှော်လင့်ချက်ကြီးမားစွာ ထားရှိနေတဲ့ တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေရဲ့ ဆန္ဒနဲ့ အကျိုးစီးပွားကို ဆန့်ကျင်နေခြင်းသာ ဖြစ်ပါတယ်” လို့ ပြောဆိုခဲ့ပါတယ်။

NCA ကို လက်မှတ်မထိုးသေးတဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တွေအနေနဲ့ တပ်မတော်ရဲ့ NCA လမ်းကြောင်းမူဝါဒကို မနှစ်မြို့မှုတွေ ရှိနေတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။

#### တရုတ်နိုင်ငံ ကြားဝင်ညှိနှိုင်းမှုနဲ့ မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်များရဲ့ အခန်းကဏ္ဍ

၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ဒုတိယအကြိမ်မြောက်မှာ ထူးခြားချက်ကတော့ တရုတ်နိုင်ငံရဲ့ ကြားဝင်စေ့စပ်ပေးခြင်းဖြင့် နေပြည်တော်ညီလာခံကို တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ အထူးသဖြင့် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်အဖွဲ့တွေ တက်ရောက်ခွင့် ရခဲ့ကြပါတယ်။

တရုတ်နိုင်ငံဟာ အစိုးရသစ်နဲ့ ဆက်ဆံရေး အလေးထားတဲ့အနေနဲ့ မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်များကို နေပြည်တော်ညီလာခံတက်ဖို့ စည်းရုံးခဲ့တဲ့အပြင် တရုတ်နိုင်ငံ ကူးမင်းလေဆိပ်ကနေ နေပြည်တော်လေဆိပ်အထိ တောက်လျှောက် လေယာဉ်ခရီးစဉ်ပါ စီစဉ်ပေးလိုက်ပါတယ်။

ကေအိုင်အေ၊ “ဝ” တပ်ဖွဲ့ အပါအဝင် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်အဖွဲ့ ၇ ဖွဲ့ နေပြည်တော်ကို ရောက်ခဲ့တဲ့အပြင် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ပါ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုတွေ လုပ်ဆောင်ခဲ့တာကို တွေ့ရပါတယ်။

အချုပ်အားဖြင့်တော့ ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ဒုတိယအကြိမ်ဟာ ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် တိုးတက်မှုတွေ များစွာတွေ့ရသလို ရှေ့ဆက်သွားဖို့ အခက်အခဲ အဟန့်အတားဖြစ်နေတဲ့ အခြေအနေများစွာလည်း ပေါ်ထွန်းနေတာကို မြင်တွေ့နေရတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။